

တၢ်ဂ့ၢ် 7 မံၤလၢနကဘၣ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီး COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါတဖၣ်



တၢ်ဂ့ၢ် #1 တမံၤ COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါတဖၣ်န့ၣ်တဟ့ၣ်န့ၣ် COVID-19 ဘၣ်.

ကသံၣ်ဒိသဒါ COVID-19 တဖၣ်န့ၣ် တပၣ်ဃုာ်ဒီး ဘဲၤရး(စ) နီတမံၤဘၣ်, အယီၤ ကသံၣ်ဒိသဒါအံၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်လၢနကမၤန့ၣ် COVID-19 တသ့ဘၣ်. ကသံၣ်ဒိသဒါ COVID-19 ဒိသဒါန့ၣ်လၢဘဲၤရး(စ)တၢ်ဆါ ဃာ်န့ၣ်လီၤ. နကမၤန့ၣ်ကသံၣ်အတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတနီၤ ဖဲနဆဲးကသံၣ်ဒိသဒါ ဝံၤအလီၤခံ, ဒိအမ့ၢ်စုဒုၣ်ညိး မ့တမ့ၢ် တၢ်လီၤကီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်တၢ်လီၤတီၤလီၤဆီ ဒီးကဲထီၣ်ညိးန့ၣ် အသးလီၤ.



တၢ်ဂ့ၢ် #2 မံၤတမံၤ COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မ့ၢ် ဒုးအိၣ်ထီၣ် ချ့သဒဲး သနက့, မ့ၢ်တၢ်လၢအပူၤဖျဲးလီၤ.

တၢ်တခီကဟံၣ်ကွံာ်တၢ်အပတီၢ်တဖၣ်နီတမံၤဖဲတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤဖဲအံၤဖဲတဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချါဒိဘၣ်မၤသကိးတၢ်လၢ တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အကျါအကျဲအံၤ အဖိခိၣ်အါန့ၣ် ဆဲးဖျိၣ်န့ၣ် တနံၣ်လဲန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအယီၤ တၢ်အံၤမ့ၢ်ကသံၣ်ဒိသဒါလၢအပူၤဖျဲးဒီး မၤတၢ်တုၤလီၤတီၤလီၤလၢတၢ်မၤန့ၣ်အီၤသ့လၢ အဆဲးအချ့န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂ့ၢ် #3 မံၤတမံၤ COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါ ကဒိသဒါန့ၣ်လၢ တၢ်ဆါဃာ် အါန့ၣ်ဘဲၤရး(စ)တကလုာ်န့ၣ်လီၤ.

ဘဲၤရး(စ)တၢ်ဆါဃာ်တဖၣ် ဆီတလဲ, မ့တမ့ၢ် ဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်ဆီတလဲဆဲးကီၢ်ဖိ, ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ဒုးန့ၣ် COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါတဖၣ် မၤတၢ်တုၤလီၤတီၤလီၤလၢ ကဒိသဒါတၢ်ဃုးတၢ်ဃာ် အဒုၣ်အထၢအကလုာ်တဖၣ် လၢပထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢ အဒုးအိၣ်ထီၣ် COVID-19 န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂ့ၢ် #4 မံၤတမံၤ COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါ တဆိတလဲန DNA ဘၣ်.

COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါတဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ mRNA ကသံၣ် ဒိသဒါဒီးတဘၣ်ထွဲဒိဆါဒီးန DNA လၢကျဲနီတဘီအပူၤ ဘၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ထွဲထီၣ်နီၢ်ခိၣ်ဂံၢ်တြီဆါတၢ်ခိဆါလၢ အဒုးအိၣ်ထီၣ် နီၢ်ခိၣ်ဂံၢ်တြီဆါတဖၣ်လၢ ကဒိသဒါန့ၣ်လၢ တၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကိးဒီး COVID-19 န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂ့ၢ် #5 မံၤတမံၤ COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါအံၤ တဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်တူၢ်ဖိ မ့တမ့ၢ် ဟုးလီၤတံာ်ဘၣ်.

COVID-19 တဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်တူၢ်ဖိလၢ ပုၤဟီၣ်မ့ၢ်လၢအိၣ်ဒီး ဘဲၤရး(စ)တၢ်ဆါဃာ်ဘၣ်, အယီၤတၢ်ဂ့ၢ်တအိၣ်လၢ ကဆိ ကမိၣ်လၢကသံၣ်ဒိသဒါ ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်အံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါတနီၤရၢလီၤအသးလၢ အ့ထၢနဲးအဖိခိၣ်လၢ **အတမ့ၢ်တတီၢ်**, တဲဝဲဒုၣ်လၢဖြိၣ်ထံ(န) လၢ ကသံၣ် ဒိသဒါအပူၤန့ၣ် ဒုးထီၣ်ဖြိၣ်ထံ(န) လၢဟံၣ်လီၤအပူၤလီၤ. **တၢ်အံၤတဘၣ်ဘၣ်.** အမံၣ်နီၣ်အဲးစးအနီၣ်ဂံၢ်စ့ၤကီၢ်ဖိလၢဖြိၣ်ထံ(န) ခံခါအပူၤန့ၣ် တဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တမၤကွၢ်ဘၣ်ဒီး ကသံၣ်ဒိသဒါ COVID-19 လၢပုၤဟီၣ်မ့ၢ် အိၣ်ဒီးဟုးသးအပူၤဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်ပုၤဟီၣ်မ့ၢ် လၢအိၣ်ဒီးဟုးသးဆဲးဘၣ် ကသံၣ်ဒိသဒါ လၢတၢ်ဆူးတၢ်ဆါအဂၤအဂီၢ် ဖဲအိၣ်ဒီးဟုးသးအကတီၢ်လီၤ. ပုၤဟီၣ်မ့ၢ်လၢ အိၣ်ဒီးဟုးသး အိၣ်ဒီးတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်အါလၢ ကဆူးဆါထီၣ်န့ၣ်နးကလံာ်လၢ COVID-19 ဒီးတၢ်ကဲထီၣ် အသးသ့လၢ နကဟ့ၣ်လီၤဘၣ် COVID-19 ဆူ နဖိဖဲအဝဲအိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ် ဝံၤအလီၤခံသ့န့ၣ်လီၤ. တဲသကိးတၢ်ဒီးနကသံၣ်သရၣ်လၢ နကထံၣ်သ့ၣ်ညါဘၣ်လၢ မ့ၢ်န့ၣ်ကြးဆဲးကသံၣ်ဒိသဒါန့ၣ်တက့ၢ်.



တၢ်ဂ့ၢ် #6 မံၤတမံၤ COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါတပၣ်ဃုာ်ဒီး မဲးခြိၣ်ခဲး မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟီၣ်ထွဲထီၣ်ပိးလီၤတဖၣ်ဘၣ်.

တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါကမၢ်ဘၣ်ဃးဒီး COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါ လၢအတဲလၢအပၣ်ဃုာ်ဒီးမဲးခြိၣ်ခဲး မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟီၣ်ထွဲထီၣ်ပိးလီၤတဖၣ်န့ၣ် **တၢ်အုၣ်သးဟံၣ်ဂၢ်ဟံၣ်ကျါၤ လၢကမၢ်ဝဲဒုၣ်န့ၣ်လီၤ.** ပသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်တၢ်မန့ၣ်အိၣ်လၢကသံၣ်ဒိသဒါတခါစုာ်စုာ် အပူၤလီၤ. တၢ်လၢအယုာ် လၢကသံၣ်ဒိသဒါတခါစုာ်စုာ် အပူၤန့ၣ် တၢ်ဃုထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢ**အ့ထၢနဲးအဖိခိၣ်** သ့န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂ့ၢ် #7 မံၤတမံၤ ပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါနးနးကလံာ် မ့တမ့ၢ် တၢ်အိၣ်သးနးနးကလံာ်တဖၣ် ကြးဆဲးကသံၣ်ဒိသဒါလၢ အဆိအချ့ဖဲန့တုၤလၢနကမၤန့ၣ်ကသံၣ်ဒိသဒါန့ၣ်လီၤ.

နမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆါယံာ်ထၢတဖၣ်, ဒိအမ့ၢ် တၢ်ဆံၣ်ဆါန့ၣ်, နအိၣ်ဒီး တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်အါ လၢနကဆိးက့ထီၣ် နးနးကလံာ် လၢ COVID-19 န့ၣ်လီၤ. COVID-19 ကသံၣ်ဒိသဒါတဖၣ်န့ၣ် ပူၤဖျဲးဒီးမၤတၢ်တုၤလီၤ တီၤလီၤလၢ ပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ဆါထၢ မ့တမ့ၢ် အိၣ်ဟီၣ်ဒီး တၢ်ဆါတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.